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خانه عابدین زاده در محله عنصری
از 50سال پیش با هدف برگزاری روضه های محرم سرو شکل گرفت
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28 و  7 منطقــه  محلــه  را  آ شــهر
1 4 0 1 د  ا د مــر  1 8 | سه شــنبه 
4 8 3 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

ســمیرا منشادی| قرارمان با اهالی کوچه شــهید ریاضی49 کنار کال سیدی اســت. کالی که برای مردم 

محله دردسرساز شده است و حدود بیست سالی می شود که پیگیر رفع مشکلاتش هستند. در حال 

احوا ل پرسی با اهالی هستیم، یکی از آن ها با دست معتادان و زباله گردها را نشان می دهد و می گوید: 

«چیزی که عیان اســت چه حاجت به بیان است. مشکل ما همین ها هســتند که آسایش و آرامشمان را 

گرفته اند. بارها نامه نوشــته ایم و پیگیری کرده ایم که این کال را مانند ســایر قســمت هایی که درست 

کرده اند سروسامانی بدهند؛ اما در این چند سال کوچک ترین تغییری نکرده است.»

 QهاQدرختQزیرQمعتادانQتجمع
آمنه زاهدی از سال67 و نزدیک به 34سال است که در این محله سکونت دارد. او رشته کلام را به دست 

می گیــرد و می گوید: «این کال که امتدادش به خیابان جدید هفت حوض می رســد، در بخشــی از 

کوچه های شــهید ریاضی سرپوشیده شده؛ اما بخشی که ســمت خلج است نرده کشی شده و آن را 

محصور کرده اند.»او درباره مشــکل این کال توضیح می دهد: «این فضای سرپوشــیده کال مکانی 

برای تجمع معتادان، موادفروشان و دزدان شده است، زیرا در آنجا دیده نمی شوند و به راحتی خلاف 

می کنند. آن ها آن قدر بی ملاحظه هســتند که در هر زمان که دوست داشــته باشند به مصرف مواد 

می پردازند. هنگامی که هوا گرم می شود هم به سمت کوچه شهید ریاضی52 و ما بین درختان می روند. »

زاهــدی ادامه می دهد: «برخی از آن ها زباله گرد هســتند و زباله ها را از باکس هایی که در کنار کوچه 

گذاشته شده بیرون می ریزند. این کارشــان چهره محله را زشت می کند. به تبع آن حیوانات موذی، 

گربه و سگ دور این زباله ها جمع می شود. حتی بارها به دلیل ریختن زباله ها و بوی تعفنی که ایجاد 

می کند جلو مهمان هایمان خجالت زده شــده ایم. »این ســاکن قدیمی محله می افزاید: «هر چند 

مأموران خدمات شهری برای نظافت اقدام می کنند، اما اهالی همکاری لازم برای دفع زباله بموقع 

را ندارند. همین امر سبب می شود تا باکس های زباله همیشه مملو از زباله باشد. »

 QشبQدرQگیریQخفت
سیدمصطفی هاشمی هم درباره دزدی هایی که توســط این افراد انجام می شود توضیح می دهد: 

«بارها شیشــه های خودروها را شکسته  و دســت به سرقت زده اند. باتری خودرو و سیم های سرقتی 

را بارها دیده ام که به اینجا می آورند. حتی گاهی بابت همین وسایل با یکدیگر درگیر می شوند. »

او می افزاید: «برای لحظه ای نمی شــود خانــه یا خودروت را خالی بگذاری زیــرا در زمانی کوتاه دزد 

به سراغشــان می آید. »رفیع زادگان که تا این لحظه شنونده حرف های هم محله  ای هایش است در 

ادامه می گوید: «منزل ما رو به کال است. هر روز شاهد مصرف مواد و شب ها شاهد درگیری ها و فحاشی 

این افراد با هم هســتیم. این صحنه های نازیبا را فرزندان ما و تمــام بچه های محله هم می بینند. به 

نظرتان چه تأثیری روی آن ها می گذارد. ای کاش این قسمت هم مانند آن سمت نرده کشی می شد و 

پناهگاهی برای معتادان درست نمی کردند. »

این ساکن هفده ساله محله ادامه می دهد: «آن قدر امنیت نداریم که اگر شب برایمان کاری پیش آمد 

تنها بیرون برویم زیرا توسط همین افراد خفت گیری می شویم. »رفیع زادگان به موضوعی که شاهدش 

بوده اشــاره می کند و توضیح می دهد: «چندی قبل بعد از نماز صبح صدای درگیری شــنیدم. بعد 

متوجه شدم دزدان باتری ها و سیم های کابلی را که دزدیده اند به اینجا آورده  و در قسمتی از کال پنهان 

کرده اند. آن موقع سر این موضوع که کدامشــان مالک آن هســتند دعوا می کردند. یکی از اهالی با 

تماس با 110 سبب شد آن ها فرار کنند، اما همیشه ماجرا به این خوبی تمام نمی شود. »

 QنزدیکQآیندهQدرQسبزQفضای
 معاون فنی و اجرایی شهرداری منطقه7 با اشاره به رأی کمیسیون ماده5 می گوید: «طبق این رأی باید 

در تمام حریم کال  فضای ســبز ساخته شود، اما از نظر ما برای سهولت تردد مردم باید معابر هم حفظ 

شوند. به همین دلیل تلاش می کنیم معبر مورد نیاز مردم محله را تأمین کنیم. »

حمیدرضا معلم ادامه می دهد: «ما در حال حاضر پیگیر این موضوع هستیم تا در دو طرف کال معبر 

را حفظ کرده و روی کال را هم فضای سبز درست کنیم تا تردد مردم مانع حضور معتادان  شود. »

نجمه موسوی زاده| جلسه شورای سلامت و امنیت غذایی منطقه8 با دستور کار استقبال از ماه محرم 

و صفر همچنین اجرای طرح اگو با حضور نمایندگانی از اتاق اصناف، مرکز بهداشت ثامن، آموزش 

و پرورش ناحیه3، نیروی انتظامی، اداره بحران و بهداشت و امور اجتماعی شهرداری منطقه8 در 

بوستان جهان شهر برگزار شد.

 QبهداشتیQآموزشQهایQکلاسQبرگزاری
مســئول آموزش مرکز بهداشت ثامن با بیان اینکه نظارت بر ایستگاه های صلواتی در ایام محرم 

و صفر به دلیل شــیوع موج هفتم بیماری کرونا باید با وسواس بیشتری انجام شود، توضیح داد: 

«خیابان اندرزگو به دلیل اینکه در نزدیکی حرم مطهر رضوی قرار دارد جمعیت زیادی از زائران و 

مجاوران را در ایام محرم و صفر در خود جای می دهد به همین دلیل از حساسیت زیادی برخوردار 

است و باید رعایت مسائل بهداشتی در موکب ها بیشتر مد نظر قرار گیرد. »

عبــاس رهنما ادامه داد: «محرم و صفــر در فرهنگ و اعتقادات تمام ما جایــگاه ویژه ای دارد، در 

همین راستا نیاز است به هیئت های مذهبی که هر ساله ایستگاه صلواتی دایر و از شهروندان و 

زائران پذیرایی می کنند آموزش هایی در حوزه رعایت مسائل بهداشتی داده شود، در این صورت 

دیگر برای ارائه مجوز سخت گیری وجود نخواهد داشت چون هیئت ها به خوبی می دانند که چه 

نکاتی را باید مدنظر قرار دهند. »

او خاطرنشان کرد: «می توان صدور مجوز را منوط به شرکت در کلاس های آموزشی در طول سال 

دانست تا در این صورت روند صدور مجوز نیز آسان تر شود. »

 QشادQافزارQنرمQطریقQازQشهروندانQبهQآموزش
وفا فرهادی، نماینده آموزش و پرورش ناحیه3، بیان کرد: «می توان شــهروندان را درباره مسائل 

بهداشتی آگاه کرد، آموزش و پرورش این آمادگی را دارد تا از طریق فضای مجازی و نرم افزار شاد 

این آموزش ها را به والدین منتقل کند. آموزش هایی مانند اینکه چای و غذا باید در چه ظرف هایی 

باشد و یا شرایط مناسب محیط ایستگاه صلواتی چیست. »

کارشناس امور اجتماعی شهرداری منطقه8 نیز در ادامه از عملکرد برخی هیئت های مذهبی 

تشکر کرد و گفت: «بسیاری از هیئت ها حتی زمانی که بیماری کرونا وجود نداشت نکات بهداشتی 

را رعایــت می کردند و پذیرایی آن ها در لیوان های کاغــذی و ظروف یک بار مصرف بود. هر زمان 

که برای نظارت همراه با نیروهای بهداشــت و یا راهور مراجعــه می کردیم تمام اصول به خوبی 

رعایت می شد. »

مهدی سرمــدی افزود: «برخی موکب ها به دلیل نداشــتن ســطل زباله در هــمان نزدیکی و یا 

ریختن زباله شهروندان کار شهرداری را زیاد می کردند اما با آموزش های ارائه شده این موضوع 

تا حدودی برطرف شده است. »  

 QQQدیگرQ2ماهQتاQفاضلابQانشعابQادامهQآغاز
در ادامه جلســه موضوع وصل شبکه اگو مطرح شد، نماینده شرکت آب و فاضلاب مشهد با بیان 

اینکه منطقه8 شهری یکی از مناطق قدیمی شهر اســت و برای اتصال انشعاب اگو نیازمند کار 

بیشتری است، توضیح داد: «در منطقه7 و 8 شهری 4.5کیلومتر شبکه فاضلاب باقی مانده که با 

انعقاد قرارداد مقرر شده تا پیمانکار از دو ماه دیگر کار خود را برای اتصال اگو آغازکند. »

علیرضا رخشانی با اشاره به اینکه وصل شدن اگو تا مقابل در خانه به عهده اداره آب و فاضلاب است، 

بیان کرد: «شبکه فاضلاب خیابان های حکیم نظامی، بهار، ثامن الائمه 3 تا 11، فرعی های مدرس، 

بخشی از خیابان پاسداران و بهشــتی باقی مانده است، البته شهرداری می تواند اولویت های 

خود را به ما اعلام کند تا در دستور کار قرار گیرند. »
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7منطقه
درQجلسهQشورایQسلامتQمنطقهQ8مطرحQشد

برگزاری دوره های آموزشی برای هیئت های مذهبی

ساکنانQکوچهQشهیدQریاضیQ49ازQحضورQمعتادانQدرQمحلQزندگیQشانQرنجQمیQبرند

بی سروسامانی کال سیدی
8منطقه



3 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r

نجمـه موسـوی زاده| اولیـن مصوبـه 

ششـمین دوره شـورای شـهر مشـهد،

تخصیص بودجه 10میلیارد تومانی با 

عنوان پروژه های زودبازده به محلات 

حاشـیه ای شـهر بود تـا از ایـن طریق 

بـا رأی و نظر مردم متشـکل از اعضای 

شـورای اجتماعـی محـلات، ائمـه 

جماعات، معتمدان و... پروژه هایی که 

در هـر محله اولویت دارند شناسـایی 

و بـرای اجرای سریع تر در دسـتورکار 

قـرار گیرند. در همین راسـتا شـهردار 

منطقـه7 توضیحاتـی دربـاره اجرای 

پروژه هـای زودبـازه در ایـن منطقـه 

شـهری ارائه  داد.

شهردار منطقه7  بیان کرد:«منطقه7

شـامل 17محله اسـت کـه از این بین 

11محلـه جـزو محـلات هـدف بـرای 

اجرای پروژه های زودبازده هسـتند.»

وحید برجسته نژاد با اشاره به اینکه در 

پروژه های زودبازده نظر مردم اهمیت 

دارد و قـرار اسـت سـاکنان هـر محلـه 

خودشان تا سـقف 10میلیارد تومان،

پروژه تعریف و به مدیریت شهری اعلام 

کنند که چه نیاز هایی برای بازآفرینی 

در محـلات خـود دارند، توضیـح داد:

«تأکید شـورای اسـلامی شـهر مشهد 

بـر پیشـنهاد و تأییـد پروژه هـا توسـط 

شـورای اجتماعـی محـلات، نماینده 

امور مسـاجد )ائمه جماعات( و دفاتر 

تسهیلگری است.»

او ادامه داد:«ترکیب این اعضا در کنار 

کارشناسان منطقه و سازمان بازآفرینی 

شـهرداری مشـهد سـبب می شـود تا 

اولویت هـای مـردم شـناخته و هر چه 

سریع تر اجرا شـوند.»

ینکـه  7 بـا بیـان ا شـهردار منطقـه

134میلیـارد تومـان بـرای اجـرای 

پروژه هـای زودبـازده در ایـن منطقـه 

«در  اختصـاص یافتـه اسـت، گفـت:

حـال حـاضر 38پـروژه عمرانـی در 

11محلـه تعریـف شـده کـه پیمانـکار 

1۹پروژه مشـخص و مابقـی در مرحله 

« مناقصـه اسـت.

برجسـته نژاد دربـاره رونـد اجرایـی 

برخـی از ایـن پروژه هـا توضیـح داد:

«سـه پروژه عمرانـی شـامل مرمـت و 

بهسـازی پیاده روهـای خیابان های 

قائم)عج(، مهدی)عج( و تقاطع نقیبی فرد و 

شهید اصلانی11 پیشرفت 70درصدی 

داشـته  و چهـار پـروژه دیگـر همچون 

روشـنایی بوسـتان نرگـس و پیـاده رو 

خیابان شهید خاکستری در دو هفته 

اخیـر وارد فـاز اجرایی شـده اند.»

او خاطرنشـان کرد:«مقرر شـده است 

پروژه هـای زودبـازده  تـا پایـان آبان به 

بهره بـرداری برسـند.»

QهایQپروژهQبرداریQبهرهQازQ7منطقهQشهردار
زودبازدهQمنطقهQتاQآذرQخبرQداد

تصمیم گیری مردم
در ١١محله

شھر خبر

7منطقه

صفائی| گروه های زیادی از عاشـقان اهل بیـت)ع( در نقاط مختلف 

شـهر بـا برپایـی برنامه هایـی ماننـد روضه خوانـی و ایسـتگاه های 

صلواتـی و آیین هـای شـبیه خوانی، وقایـع خون بـار کربـلا را بـرای 

عـزاداران بـه تصویـر می کشـند. معاونـت فرهنگـی و اجتماعـی 

شـهرداری منطقـه8 ماننـد سـال های گذشـته در گرادیـان بـزرگ 

بوسـتان کوهسـنگی میزبـان عـزاداران حسـینی)ع( اسـت تـا بـا 

برگـزاری شـبیه خوانی دهـه اول محـرم، وقایـع آن روزهـا را بـرای 

مخاطبانـش ترسـیم کنـد.

از دور نوای روضه به گوش می رسد؛ بیشتر مردم به سمت صدا می روند.

ما هم برای دیدن برنامه به جمعشان می پیوندیم. فضای گرادیان 

بوستان شلوغ است؛ دور تا دور جمعیت ایستاده اند و به اجرای 

نمایشنامه نگاه می کنند. خودمان را به میانه جمعیت می رسانیم.

مداح روضه منتسب به حضرت علی اکبر)ع( را می خواند و آن ها نیز 

نمایشنامه را بازی می کنند. نبرد آغاز می شود و یکی یکی به میدان 

می روند همان طور که شمشیرها بالا می رود... برخی ناله سر می دهند 

و همان طور که شیون می کنند، یا حسین)ع( یاحسین)ع(گویان 

شبیه خوان ها را همراهی می کنند. هر چه داستان به انتها نزدیک تر 

می شود مردم محزون تر می شوند جایی از مراسم شبیه خوانی برخی 

بازیگران هم پا به پای مردم اشک می  ریزند.

بعـد از پایـان برنامه، سـؤالات کـودکان به گـوش می رسـد.«چرا این 

آقـا آن هـا را کشـت؟»،«این آدم هـای لباس هـای قرمز کـی بودند؟»

«اون کـه بچه بود چـرا اذیتش کردنـد؟» و...

آموزشQدرQقابQهنر 
معاون فرهنگی و اجتماعی شـهرداری منطقه8 درباره این مراسـم 

می گوید:«آیین شبیه خوانی یک روایت حزن انگیز از واقعیت های 

تاریخی و مذهبی اسـت که هر سـاله در ماه محرم و صفر به ویژه دهه 

اول محرم برگزار و مورد استقبال بازدیدکنندگان قرار می گیرد  .»

«شـبیه خوانی نوعـی مراسـم  مهـدی حامـدی ادامـه می دهـد:

عزاداری اسـت کـه با هنر آمیخته شـده اسـت و تأثیرگـذاری خوبی 

بـر بیننـدگان و شـنوندگان دارد. همچنیـن با مشـاهده جلوه های 

نمایشـی روایـت، نظـر کـودکان هـم به ایـن واقعـه جلب می شـود.»

وی بـا تأکید بـر این موضـوع که شـبیه خوانی زیباترین جلـوه برای 

آموخـتن درس هـای عاشوراسـت توضیـح می دهد:«به طـور مثال 

اگـر بخواهیـم داسـتان حر بـن یزیـد ریاحـی، حبیـب بن مظاهر یا 

حـضرت عبدا... بن حسـن کـودک هشت سـاله امـام مجتبـی)ع( را 

بیـان کنیـم، شـبیه خوانی و اسـتفاده از ابـزار هنر بهتریـن راه برای 

انتقـال پیام اسـت.»

Q)حسینی)عQعزادارانQمیزبانQکوهسنگیQبوستان
درQدههQاولQمحرمQبود

شبیه خوانی
مؤثر در کودک و بزرگسال

8منطقه

سیاه پوشی منطقه٧
با نصب پرچــم، پرده آویز، پرده نوشــته و بیرق عزا 

منطقه7 سیاه پوش شد.شهردار منطقه7 با اشاره 

به همکاری منطقه  با هیئت های مذهبی در زمینه 

تسهیل فرایند صدور مجوز برپایی ایستگاه های 

صلواتی گفت:«تاکنون40مجوز برپایی ایستگاه 

صلواتی صادر شده اســت.»وحید برجسته نژاد 

افزود:«معابر منطقه با نصب 250پرده آویز ستونی،

15پرچم،100بیرق عزا،2هزار متر ریسه پارچه ای و 

40پرده نوشته فضاسازی شده است.»

بررسی مشکلات کوهسنگی
جلسه بررسی معضلات بوســتان کوهسنگی با 

محوریت دبیرخانه شهر ترمیمی برگزار شد. این 

جلسه با حضور معاون دادستان مشهد، شهردار   

منطقــه8، رئیس کلانتری جهاد، رئیس شــورای 

اجتماعی محله بهشــتی، اعضای شــورای حل 

اختلاف کوهسنگی و مدیر بوستان کوهسنگی 

برگزار شد. در این جلســه موضوعاتی مانند آمار 

بازدیدکنندگان بوستان، تعداد و عملکرد سمن های 

فعال در بوستان و... بررسی شد.

کاشت گل فصلی
بیش از 13۹هزار بوته گل فصلی با هدف زیباسازی 

در منطقه7 شهری کاشته شد.احمد حسنی، رئیس 

اداره فضای سبز شــهرداری منطقه7، از کاشت 

بیش از 13۹هزار بوته گل فصلی در این منطقه خبر 

داد و گفت:«کاشت 880مترمربع چمن،138هزار 

مترمربع هــرس پرچین، حذف و هــرس 7هزار و 

500درخت خشــک، بالغ بر 14میلیون مترمربع 

شن کشی و جمع آوری سوزنی برگ ها و... از دیگر 

اقدامات در این منطقه بوده است.»

استعدادیابی 
دوچرخه سواران

اولین دوره مســابقات انتخابی اســتعدادیابی 

دوچرخه سواری استان خراسان رضوی با حضور 

150نفر شرکت کننده برگزار شد.

هدف از برگزاری مســابقات، اســتعدادیابی از 

شــهروندان و شرکت کنندگان بــرای حضور در 

مسابقات کشوری است. شــهرداری منطقه8 با 

مشارکت هیئت دوچرخه سواری مشهد میزبان 

دو گروه پسران و دختران دوچرخه سوار بود.

برگزاری ٧ویژه برنامه محرم
معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری منطقه7 از 

برگــزاری هفت ویژه برنامه در دهه اول محرم خبر 

داد و گفت:«علاوه بر فضاآرایی منطقه، با مشارکت 

هیئت ها و تشکل های مذهبی برنامه های مختلفی 

در ایام محرم و صفر برگزار می شود.»عقیل قدرتی 

ادامه داد:«از جمله برنامه  های دهه اول ماه محرم 

می توان به مراسم عزاداری ویژه بانوان در بوستان 

ریحانه، یادواره شهدای محلات، نصب پلاک افتخار 

در منزل شهدا و... اشاره کرد.»

لکه گیری آسفالت
شهردار منطقه8 از اجرای عملیات لکه گیری مکانیزه 

آسفالت بزرگراه سردار شهید قاسم سلیمانی خبر داد.

احسان شریعتی گفت:«این عملیات از حدفاصل 

پل شهید ناصری تا میدان حافظ در لاین های رفت 

و برگشت به مساحت هزار متر مربع و با تناژ 120تُن 

آسفالت اجرا شده و همچنان ادامه دارد .»وی افزود:

«عملیات لکه گیری مکانیزه آسفالت شامل تراش 

آسفالت معیوب و اجرای روکش جدید است که با 

دستگاه فلاسک انجام می شود  .»

زیبایی در بوستان ریحانه
ماه گذشته 8هزار و 500بوته گل در بوستان ریحانه 

کاشته شد. ماه گذشته با هدف ایجاد زیبایی بصری 

8هــزار و 500بوته گل در مــتراژ ٣٠٤٨٠متر مربع 

در بوستان ریحانه کاشته شد.نظافت آلاچیق ها 

و سرویس های بوســتان ریحانه به طور مســتمر 

انجام می شود، همچنین در ماه گذشته تعویض 

شیرآلات و شیشه های شکســته، سرویس های 

بهداشتی و شست وشــوی بازی های بادی جزو 

اقدامات انجام شده در بوستان ریحانه بود.

هرس درختان
علف زنــی، هــرس درختان و تشــتک گذاری در 

خیابان نماز27 اجرا شد.برای توسعه فضای سبز 

شهری، صرفه جویی در مصرف آب و ایجاد آب خور 

مناسب 450متر مربع علف زنی،100اصله درخت 

در خیابان نماز27 هرس و تشتک گذاری شد.طرح 

تشــتک زنی و هرس درختان باعث رشــد بهینه 

گیاهان و رفع آلودگی های بصری شهر می شود.

همچنین دیگر شاهد سرریز شدن آب داخل معابر 

و خیابان ها نخواهیم بود.

7 8منطقه منطقه



48 و 7 منطقــه  محلــه  را  آ شــھر
۱ ۴ ۰ ۱ د  ا د مــر  ۱ 8 | سه شــنبه 
۴ 8 ۳ محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

ن جلد ستا ا د

نجمه موسوی زاده| خانه مهیای میزبانی از مهمانانی است که برای 

اقامه عزا در دهه اول محرم می آیند؛ بازبودن در نشان می دهد که 

این محفل دعوتی نیســت و همه می توانند برای عزاداری در آن 

شرکت کنند. حیاط از صبح زود آب و جارو شده و در میان سرسبزی 

باغچه و گلدان های زیبایی که در مقابل ورودی چیده شده است 

جاکفشی بزرگی مشابه آنچه در مســاجد قرار دارد در این خانه 

قدیمی به چشم می خورد، مرد و زن حتی بچه های کوچک به این 

محفل آمده اند. اینجا منزل مرحوم ماشاءا... عابدین زاده در محله 
عنصری اســت که بیش از نیم قرن اســت    ازعزاداران حسینی)ع(

میزبانی می کند. روضه خانگی که بعد از فوت پدر توسط پسرش 

محمدتقی عابدین زاده برگزار می شود.

Q50سالQعنصری،ازQمحلهQدرQزادهQعابدینQخانه
QسروQمحرمQهایQروضهQبرگزاریQهدفQباQپیش

شکلQگرفت

عمل به وصیت 
حاج ماشاءا...

مرحوم حاج ماشاءا... عابدین زاده سال متولد1310  و قدیمی  خیابان امام رضا)ع(28 )کوچه شهید حسینیان( یا همان 

کوچه گلچین  است. او علاقه زیادی به مجلس امام حسین)ع( داشت، برای همین هم سال1348 تصمیم گرفت  به 

دلیل کوچک بودن خانه عمویش روضه خانگی او را در منزل خود ادامه دهد. روضه ای که در دهه اول محرم صبح ها و 

شب ها میزبان عزاداران حسینی)ع( است. از سال1375 با فوت حاج ماشاءا... این روضه توسط پسرش در همان منزل 

پدری برپا می شود.

محمدتقی تنها فرزند پسر مرحوم حاج ماشاءا... از همان کودکی همراه پدر و عمویش در مراسم های عزاداری و جلسات 

قرآن شرکت می کرد، زمانی که پدرش تصمیم گرفت در خانه خود روضه بخواند فقط 10سال داشت. او از چگونگی این 

تصمیم و روضه ای که بیش از نیم قرن ادامه دارد، برایمان می گوید:«از شش، هفت سالگی همراه پدرم بودم چه در بازار 

و چه در محافل مختلف. به خاطر دارم حاج آقا ارادت خاصی به امام حسین)ع( داشت برای همین هم با آمدن ماه محرم 

برایم لباس مشکی می خرید و همراه خودش به محافل عزاداری حضرت سیدالشهدا)ع( می برد .»

او ادامه می دهد:«عموی پدرم چند سالی بود که صبح ها و شب های دهه اول محرم در منزلش روضه می خواند و هر 

سال تعداد افرادی که در این مجلس شرکت می کردند بیشتر می شد به طوری که به اصطلاح در منزل آن ها جای سوزن 

انداختن نبود. خانه کوچکی داشتند که نمی توانست میزبان افراد بیشتری باشد برای همین پدرم این روضه را به خانه 

خودش آورد و تمام هزینه های آن را نیز تقبل کرد.»

روضهQایQباQبیشQازQنیمQقرنQقدمت
 )کوچه شهید حسینیان( یا همان 

مرحوم حاج ماشاءا... چند سالی که روضه می خواند، خانه اش را عوض می کند و در همان کوچه گلچین چند پلاک 

بالاتر خانه دیگری می خرد. این بار از همان اول به فکر روضه اش است. برای همین جاکفشی بزرگی می خرد و قبل از 

ورودی طبقه پایین و طبقه بالا نصب می کند تا افرادی که به روضه می آیند راحت تر باشند، همچنین اتاقک کوچکی در 

حیاط می سازد تا پخت غذا آسان تر باشد و به این ترتیب طبقه پایین برای آقایان و طبقه بالا برای بانوان آماده می شود.

از همان روز اول محرم حاج ماشاءا... با پوشیدن لباس سیاه آماده میزبانی از میهمانان امام حسین)ع( می شد، فرزندش 

در این باره توضیح می دهد:«پدرم این مجلس را متعلق به خودش نمی دانست و همیشه می گفت که این مجلس صاحب 

دارد و صاحب آن کسی نیست جز حضرت سیدالشهدا)ع( و امام زمان)عج(. با علاقه زیادی برای مهمانان خرید می کرد و 

تمام تلاشش این بود که چیزی کم و کسر نباشد برای همین هم مستقیم بر همه چیز نظارت می کرد.»

آمادهQسازیQخانهQبرایQروضه
 خانه اش را عوض می کند و در همان کوچه گلچین چند پلاک 

از منبری های قدیمی مشهد دعوت می شد تا در این محفل سخنرانی 

و مدیحه سرایی کنند، حاج آقا سیدان، حاج آقا حجتی و روحانی 

کاشمری از جمله افرادی بودند که در این خانه درباره واقعه کربلا 

و آنچه به خاندان امام حسین)ع( گذشته است سخنرانی کرده اند و 

برخی از آن ها دیگر در قید حیات نیستند.

محمدتقی با اشاره به اینکه برخی منبری های جوان نیز کار خودشان 

«وقتی یکی از  را از همین روضه خانگی شروع کرده اند، می گوید:

سخنران های قدیمی که چند سالی بود در منزل ما صحبت می کرد از 

پدرم  خواست تا جوانان نیز بتوانند در این محفل سخنرانی کنند و یاد 

بگیرند، پدرم مخالفتی نکرد و  گفت باید از این جوانان حمایت شود تا 

فرزندان و نوه های ما در آینده بتوانند از همین افراد برای برپایی روضه 

استفاده کنند.»یکی از خاطرات جالب محمدتقی به سال57 بازمی گردد 

درست زمانی که شهر به دلیل تظاهرات و مبارزه افراد انقلابی رنگ و 

بوی دیگری به خود گرفته بود:«به دلیل حکومت نظامی و بگیر و ببندی 

که در شهر وجود داشت آمدن سخنران به مجلس روضه بسیار سخت 

بود، برای همین با خودرو به سمت میدان شهدا و حرم مطهر می رفتیم 

و یکی از روحانیون را با خود به این مجلس می آوردیم. پدرم معتقد بود 

حتی یک روز هم نباید روضه امام حسین)ع( تعطیل شود حتی شده با 

تعداد کمتری این محفل برگزار شود.»

حمایتQازQمنبریQهایQجوان
از منبری های قدیمی مشهد دعوت می شد تا در این محفل سخنرانی 

تمام تلاشش این بود که چیزی کم و کسر نباشد برای همین هم مستقیم بر همه چیز نظارت می کرد

از منبری های قدیمی مشهد دعوت می شد تا در این محفل سخنرانی 

و مدیحه سرایی کنند

کاشمری از جمله افرادی بودند که در این خانه درباره واقعه کربلا 

و آنچه به خاندان امام حسین

برخی از آن ها دیگر در قید حیات نیستند

محمدتقی با اشاره به اینکه برخی منبری های جوان نیز کار خودشان 

را از همین روضه خانگی شروع کرده اند

سخنران های قدیمی که چند سالی بود در منزل ما صحبت می کرد از 

پدرم  خواست تا جوانان نیز بتوانند در این محفل سخنرانی کنند و یاد 

بگیرند،

فرزندان و نوه های ما در آینده بتوانند از همین افراد برای برپایی روضه 

استفاده کنند

درست زمانی که شهر به دلیل تظاهرات و مبارزه افراد انقلابی رنگ و 

بوی دیگری به خود گرفته بود

که در شهر وجود داشت آمدن سخنران به مجلس روضه بسیار سخت 

بود، برای همین با خودرو به سمت میدان شهدا و حرم مطهر می رفتیم 

و یکی از روحانیون را با خود به این مجلس می آوردیم

حتی یک روز هم نباید روضه امام حسین

تعداد کمتری این محفل برگزار شود

حمایتQازQمنبریQهایQجوان
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حاج ماشاءا... ســال1365 به دلیل سکته مغزی، نصف بدنش فلج می شود اما عشق و ارادت او به امام حسین)ع( باعث می شود تا با همین 

وضعیت روی ویلچر در ایوان خانه برای خوشامدگویی به مهمانان بنشیند.10سال بعد به رحمت خدا می رود، اما قبل از آن وصیت می کند 

تا این روضه توسط فرزندانش ادامه پیدا کند.

مرحوم حاج ماشاءا... هفت دختر و یک پسر داشت، پسرش سهم خواهرانش از خانه پدری را می خرد تا به وصیت پدرش عمل کند، محمدتقی 

عابدین زاده توضیح می دهد:«پدرم همیشه می گفت دوست دارد این مجلس ادامه پیدا کند. یک بار که همه بچه ها جمع بودیم او وصیت 

کرد که هر سال باید این روضه باشکوه تر برگزار شود. حتی اگر او درمیان ما نباشد، فیلم این صحبت های او هنوز هم وجود دارد .»

پی حرفش را این گونه می گیرد:«مادرم هم علاقه زیادی به حضرت سیدالشهدا)ع( داشت به طوری که از اول محرم تا آخر ماه صفر رخت سیاه 

به تن می کرد. وقتی پدرم به رحمت خدا رفت به من گفت تکلیف خانه و روضه را روشن کن. من هم با خرید سهم خواهرانم خواستم وصیت 

پدر را به روی چشمانم بگذارم و دل مادرم را نیز شاد کنم. البته که مادرم نیز سه سال پیش به رحمت خدا رفت.»

عملQبهQوصیتQپدر
 باعث می شود تا با همین حاج ماشاءا

معبرامام رضا)ع(28 یا کوچه شهید حسینیان هنوز هم بین اهالی قدیمی 

به نام کوچه گلچین معروف اســت، کوچه ای که به برپایی روضه خانگی 

شــناخته می شــود و هر ســال نه تنها در محرم و صفر بلکه در تمام ایام 

ســال روضه  هفتگی و ماهانه در آن برپاست. افراد بنامی در این کوچه 

زندگی می کنند که سال هاست منزلشان به حسینیه و محل برگزاری 

مراسم های عزاداری و مولودی خوانی و همچنین محفل انس با قرآن 

تبدیل شده است.

منزل مرحوم عابدین زاده چند ســالی اســت علاوه بر برگزاری روضه 

خانگی در ایام محرم و صفر رایگان در اختیار افرادی گذاشته می شود 

که می خواهند برای یک روز یا حتی یک دهه روضه بخوانند یا مجلس 

مولودی خوانی داشته باشند. این مکان در اختیار زوج های جوانی که 

از عهده هزینه تالار برای مراسم عقد و عروسی برنمی آیند نیز گذاشته 

می شود.

عــلاوه بــر دهــه اول محرم کــه صبح  هــا و شــب ها مجلــس روضه در 

منــزل عابدین زاده برپاســت، دهه آخر ماه صفر نیز شــب ها مراســم 

عــزاداری و روضــه در همین خانــه دایر اســت و از افرادی کــه به این 

محفل می آیند با دادن شــام به طــور بســته بندی و بیرون بر پذیرایی 

می شود.

محمدتقی عابدین زاده نیز همچون پــدر به فرزندانش وصیت کرده تا 

چراغ این محفل خاموش نشــود و این مراسم حتی زمانی که او دیگر در 

قید حیات نباشد ادامه پیدا کند. او بسیار خوشحال است که توانسته 

به وصیت پدر عمل کند و اکنون بــا دیدن فرزندانش و نوه هایش که در 

این مجلس خدمت می کنند امیدوار اســت تــا آن ها نیز به این وصیت 

جامه عمل بپوشانند.

خانهQایQبرایQهمهQاهالی

محفل می آیند با دادن شــام به طــور بســته بندی و بیرون بر پذیرایی معبرامام رضا

روضه منزل عابدین زاده آن قدر در محله معروف اسـت.

از هر کسی بپرسـید منزل مرحوم را نشان می دهد، آوازه 

ایـن روضـه در محـرم و صفـر چنـان پیچیده کـه علاوه بر 

اهالی و کسبه محله عنصری، بسیاری از زائرانی که برای 

زیـارت به مشـهد سـفر کرده اند بـه این محفل عـزاداری 

می آینـد. فرزنـد مرحـوم حـاج ماشـاءا... می گویـد:«بـه 

دلیـل نزدیکـی بـه حـرم مطهـر فقـط میزبـان اهالـی و 

کسـبه نیسـتیم در ایـن روضـه بسـیاری از زائـران نیـز 

شرکـت می کنند بـه ویـژه در دهه آخـر صفر .»

او می افزایـد:«دیدن زائران در ایـن محفل با لباس های 

بومـی و یـا شـنیدن لهجه های مختلـف آن ها بـه ویژه در 

دهه آخر صفر برایم باعث مسرت است اینکه توانسته ام 

میزبـان مهمانان مولایم از نقاط دیگر کشـور باشـم.»

زائران،QمهمانQمحفلQامامQحسین)ع(

روضه منزل عابدین زاده آن قدر در محله معروف اسـتروضه منزل عابدین زاده آن قدر در محله معروف اسـت

مرحـوم حـاج ماشـاءا... یکـی از کسـبه های قدیمی بود 

کـه مغازه فرش فروشـی در محله پایین خیابان داشـت،

پـسرش محمدتقی نیز کسـب و کار پدر را پیشـه کرد، اما 

بـه گفتـه خودش بـه لطـف امـام حسـین)ع( و برکـت این 

روضه خانگی از فروش فرش ماشینی به تولیدکننده آن 

تبدیل شده اسـت، او توضیح می دهد:«به برکت همین 

روضه و دعـای پدر و مـادرم یکی از کارآفرینان شـهرمان 

هسـتم که برای حدود 500نفر اشـتغال زایی کـرده ام .»

او ادامـه می دهـد:«همان طـور کـه می دانید مشـکلات 

تولیـد یکی دو تا نیسـت و در بـازار امـروز کار کردن بدون 

تعدیل نیرو کار بسیار سختی است، اما به برکت محفلی 

کـه بـرای عـزای حـضرت سیدالشـهدا)ع( برپا می شـود 

توانستم این نیروها را حفظ کنم. نیروهایی که به همین 

مجلـس می آینـد و به گفتـه خودشـان توانسـته اند از آقا 

حاجـت بگیرند .»

برکتQروضهQخانگی
 یکـی از کسـبه های قدیمی بود مرحـوم حـاج ماشـاءا

26ســال از فوت مرحوم حاج ماشاءا... می گذرد و روضه خانگی در منزل او همچنان پابرجاســت، روضه ای که به جز بانی اصلی آن، جای 

خالی خیلی از بزرگ ترهای محله و ســخنرانان قدیمی در آن به چشم می خورد، محمدتقی هر ســال همچون پدرش از چند روز مانده به 

محرم خانه را سیاه پوش می کند اما با این تفاوت که با فرارسیدن ماه محرم دلش عجیب می گیرد و همواره به یاد پدر و مادرش است. در تمام 

لحظه ها خاطراتش را مرور می کند و می تواند آن ها را تصور کند که برای برپایی روضه آماده می شوند.

فرزند مرحوم حاج ماشاءا... معتقد است به لطف و نگاه امام حسین)ع( این روضه کماکان ادامه دارد:«درست است جای خالی پدر و مادرم 

را احســاس می کنم اما با دیــدن جوان هایی که به روضه می آیند و همچنین فرزندانم و بچه های خواهرانم که با چه شــور و شــوقی آماده 

خدمت رسانی به عزاداران هستند دلم قرص می شود.»

او می افزاید:«بســیاری از همسایه های قدیمی به رحمت خدا رفته اند و جای خالی آن ها در روضه به چشم می خورد، اما فرزندان آن ها که 

در زمان کودکی همراه پدر و مادرشــان به این روضه می آمدند، حالا دســت فرزندان خود را گرفته اند و به مجلس امام حسین)ع( می آیند تا 

عشق و ارادت به آقا از همان کودکی در فرزندانشان شکل بگیرد .»

جایQخالیQبزرگQترها

 جای 26ســال از فوت مرحوم حاج ماشاءا

پسران محمدتقی عابدین زاده و فرزندان خواهرانش از قبل محرم خانه را آب و جارو کرده و با نصب پرچم های ســیاه به استقبال ماه محرم می روند.

آن ها دهه اول محرم صبح و شــب میزبان عزاداران هســتند و بعد از قرائت زیارت عاشــورا، ســخنرانی و مدیحه سرایی با صبحانه و شام از مهمانان 

پذیرایی می کنند.

سفره های صبحانه از همان ساعت6 صبح پهن می شود و هر روز دو، سه نفر از بچه ها مسئول خرید نان تازه هستند، همسایه ها نیز برای پذیرایی از 

مهمانان کمک می کنند. برخی عزاداران با بردن تکه نانی برای شفای مریض و برخی هم با خوردن چای روضه به دنبال گرفتن حاجت خود هستند،

محمدتقی عابدین زاده بارها از اهالی شنیده  که از این مجلس حاجت گرفته اند او این موضوع را نشانه نگاه و لطف حضرت به این روضه خانگی می داند.

سال اول شــیوع بیماری کرونا به دلیل خطر سرایت این ویروس و رعایت دستورالعمل های بهداشتی، این روضه خانگی نیز خوانده نشد، آن سال 

به محمدتقی بسیار سخت گذشت و یاد وصیت پدر می افتاد سال بعد که اجازه برگزاری روضه در فضای باز داده شد او با فرش کردن حیاط و با تعداد 

محدودتری مراسم را برگزار کرد.

پذیراییQازQعزادارانQحسینی)ع(

پسران محمدتقی عابدین زاده و فرزندان خواهرانش از قبل محرم خانه را آب و جارو کرده و با نصب پرچم های ســیاه به استقبال ماه محرم می روندپسران محمدتقی عابدین زاده و فرزندان خواهرانش از قبل محرم خانه را آب و جارو کرده و با نصب پرچم های ســیاه به استقبال ماه محرم می روند

برکتQروضهQخانگی

مرحوم حاج ماشاءا...  بنیان گذار روضه
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نشریهQمحلیQطرق،9QQسالQپیشQبهQصورتQکاغذیQمنتشرQشدQوQحالاQدرQفضایQمجازی،QQمخاطبانQبسیاریQدارد

»طریق طرق« مسیری برای حل مشکلات محله

می توانیم ادعا 
کنیم 80درصد 
ساکنان طرق 
نشریه ما 
رامی شناسند

صفائی| جوان و بی ادعا هســتند، خودشــان را خادم 

مردم می دانند و جزو افتخاراتشــان است که در طول 

9سال کاری شان، نه تنها رقمی بابت کارشان دریافت 

نکرده اند؛ بلکه همیشه خودشان هزینه های جانبی را 

پرداخت می کنند. نمی شود ساکن محله طرق باشید و 

رسانه مرتبط با این محله را در فضای مجازی نشناسید. 

رسانه ای که چند سالی می شود به دلیل افزایش هزینه 

کاغذ از بین مردم جمع شده  وحالا با نام «طریق طرق»  

در فضای مجازی انعکاس می یابد.

 QنسخهQ2هزارQدرQانتشار
علی بلالی سی ســاله،  مدیرمســئول  ایــن نشریه، 

لیسانس فناوری اطلاعات دارد و جزو بنیان گذاران 

این نشریه است. او درباره راه اندازی این رسانه محلی 

توضیح می دهد: «در حوزه نشریه، تجربه مختصری در 

دانشگاه کسب کردم، بعد از فارغ التحصیلی و کاهش 

فعالیت های دانشگاه به اتفاق دوستانم تصمیم گرفتیم 

نشریه ای برای معرفی محله طرق داشته باشیم. »

او با اشاره به این موضوع که در آن زمان بیشتر رسانه ها 

مشکلات را به محلات حاشــیه ای نسبت می دادند 

 می گویــد: «هــمان ابتــدا شروع کردیم بــه معرفی 

پتانســیل ها و هویت محله طرق که شامل مکان ها، 

خاطرات افراد و هویت محله می شد. اولین نشریه را 

به یکی از دوستانم دادم تا صفحه آرایی کند، اما پس 

از آن تمام کارهایــش را خودمان انجــام می دادیم. 

آن زمان با کمک مردم محله حدود 2هزار نسخه چاپ 

می کردیم و با توزیع در سوپرها، مساجد و مکان های 

شلوغ این نشریه محلی به دست مردم می رسید. اکنون 

می توانیم ادعا کنیم 80درصد ساکنان طرق نشریه 

ما را به نام «طریق طرق»  می شناسندکه در گذشته به 

نام های «طرق» و «گروه طرق»  بود. »

بلالی ادامه می دهد: «با افزایش قیمت کاغذ و نداشتن 

پشتوانه مالی، مجبور شدیم اخبارمان را فقط در فضای 

مجازی منعکــس کنیم و تاکنون هــم بازخوردهای 

خوبی داشــته ایم. از ابتدای کارمان تاکنون حدود 

40الی 50نفر با ما همکاری داشته اند. »

 QنشریهQموفقیتQرمزQQ،مردمQاعتماد
ایمان صغیرا سی ساله، لیسانس مهندسی پزشکی، 

از ابتدا به عنوان سردبیر و طراح با این نشریه همکاری 

داشته است. هر چند این گروه دوره آموزشی ندیده اند، 

 اما تــلاش می کنند تا با مطالعه توانایی هایشــان را 

افزایش دهند.صغیــرا می گوید: «تمام گروه ما بومی 

محله هستند و دوره ای ندیده ایم، اما با توجه به توانایی 

بچه ها کار را تقسیم کرده ایم. نیروها را از طریق فراخوان 

در نشریه و فضای مجازی جذب کرده ایم. »

او ادامه می دهد: «ابتدا صفحات مختلف داشتیم که 

در آن ها به ظرفیت های محله می پرداختیم. زمانی که 

بحث حاشیه شهر فراگیر شد و مسئولان توجه بیشتری 

به این مســئله کردند؛ ما هم ســعی کردیم مشکلات 

حاشیه نشــینی را بررســی کنیم و بحث را به ســمت 

مسئولان بردیم تا در کنار معرفی محله، مشکلات مردم 

هم سریع تر حل شود که خوشبختانه موفق بوده ایم. »

صغیرا رمز موفقیتشان را هم همین اعتماد و پیوستگی 

کارشــان می داند و می گوید: «خوشــبختانه مردم و 

مسئولان ما را رسانه اول طرق می شناسند و همراه ما 

هستند و جواب سؤالاتمان را می دهند. »

 QکارQثابتQپایQزنان
فاطمه ارژنگی بیست وهفت ســاله است و لیسانس 

کتابداری و اطلاع رسانی دارد. او مدت سه سال است 

در مجموعه طریق طرق  با ســمت خبرنــگار و طراح 

فعالیت می کند. آشــنایی اش از طریق نشریه هایی 

بود که در محله توزیع می شد و رقبتش برای کمک به 

مشکلات محله سبب شد تا وارد گروه تحریریه شود. 

به گفته خودش از زمان حضورش، گروه بانوان قوی تر 

شده است. وی درباره کارش می گوید: «در حال حاضر 

اخبار را در فضای مجازی بارگــذاری می کنیم. هم 

خودم دنبال خبر هستم و هم هر سوژه ای که پیشنهاد 

بدهنــد کار می کنیم. نکتــه مهم در کار مــا علاوه بر 

پیگیری مشــکلات از سوی مسئولان، اطلاع رسانی 

دربــاره توانمندی بانوان محله اســت تــا بتوانیم در 

بحث کارآفرینی و اشتغال زایی آن ها را حمایت کنیم. »

 QگروهQعضوQترینQجوان
علی اصغر حامدی هجده ســاله کوچک ترین عضو 

گروه است که طی دوسال فعالیتش همه از او راضی 

هستند. آن طور که خودش می گوید از چهارده سالگی 

با این نشریه آشــنا شده است، هر چند می خواهد در 

آینده معلم شود، اما از شانزده سالگی به دلیل حس 

مسئولیت پذیری اش عضو این نشریه می شود. حامدی 

می گوید: «برای پوشــش اخبار محله طــرق و ایوان 

طرق آن را بر اساس خیابان های اصلی تقسیم بندی 

کرده ایم و هر یک مسئول یک قسمت هستیم. با آقای 

اکبرپور روابط عمومی نشریه صحبت کردم و وارد این 

گروه شــدم. من در تولید محتــوا همکاری می کنم و 

خوشبختانه تاکنون مشکلات مردم را حل کرده ایم. 

در کنارش توانسته ایم یادبود 120شهید محله  محتوایی 

تهیه و در فضای مجازی منتشر کنیم که با اســتقبال 

خانواده شهدا روبه رو شد. »دیگر اعضای گروه  که در 

 این نشریه همکاری می کنند  برای مصاحبه حضور 

نداشتند.

اعتماد مردم در قالب خیریه
امین رضایی بیست وهشت ساله، کارشناس ارشد عمران است. او نیز از ابتدای 
تأسیس نشریه همراه گروه بوده  و در حوزه های مختلف مطلب می نوشته 
است. در حال حاضر در کنار تولید محتوا، مسئول بخش نیکوکاری نیز هست. 
رضایی با اشاره به این موضوع که نشریه شان فقط مختص انعکاس اخبار 
نیست و به دنبال رفع مشکلات مردم محله هم هستند می گوید: »در طی 
این سال ها نیازمندان محله را شناسایی کردیم و مدت چهارسال است که 
در فضای مجازی گروهی شبیه خیریه تشکیل داده ایم و مخاطبانمان ما را 

حمایت می کنند. «
وی ادامه می دهد: »با اعتمادی که در بین مردم به دست آورده ایم هر زمان 
فراخوان می زنیم، بدون آنکه پرسشی داشته باشند کمک می کنند. یکی 
از دلایل جلب اعتماد این است که جزئیات کارهایمان را اطلاع رسانی و 

شفاف سازی می کنیم. «

 مطالبات مردم را دنبال می کنیم
بلالی، مدیر مسئول نشریه، می گوید: »مردم به ما لطف دارند و همه جا 
همراه ما بوده اند، اما افرادی هم هستند که دربرابر کار ما موضع می گیرند. 
ما از طرف هیچ مجموعه ای حمایت نمی شویم و اختصاص بودجه به ما صفر 
است، چون تریبون کسی نیستیم. «او ادامه می دهد: »ما برای تجهیزاتمان 
مجبور شدیم وام بگیریم و این هزینه را از جیب خودمان پرداخت می کنیم. 
با وجود اینکه در محله طرق سازمان های درآمدزایی داریم هیچ یک حاضر 
به حمایت از ما نشده اند. تمام اعضای گروه ما تحصیل کرده هستند و از 
روی بیکاری نیست که اینجا فعالیت می کنند؛ هر کجا که کار کنند برایشان 
خروجی دارد، اما دغدغه مندی شان سبب حضور در این مجموعه شده است. 
متأسفانه گاهی تهدید به شکایت هم می شویم. معدود مسئولانی هستند که 
طرف دار ما باشند ما صدای مردم هستیم و انتقادهای مردم را اطلاع رسانی 

می کنیم، مسئولان توقع نداشته باشند حس مطالبه گری در ما نباشد. «

به ه تجر را
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سمیرا منشادی|در این 

شب های محرمی خورشید 

که غروب می کند، بسیاری از مردم 

بعد از کار روزانه دنبال محفلی هستند 

تا بتوانند بر مظلومیت امام حســین)ع( و 

کاروانش اشک بریزند. یکی از این محفل ها با 

مشارکت شهرداری و معاونت فرهنگی و اجتماعی 

شهرداری در پایانه زکریا برپا شده است. نکته ای که این 

روزها با توجه به  شــدت گرفتن کرونا مسئولان برگزارکننده 

را بر آن داشته تا اجرای مراسم را در فضای باز انجام دهند. فضای 

در نظر گرفته شــده برای عزاداری آن قدر وســیع است که با آسودگی 

خاطر بابت رعایت فاصله  اجتماعی می توان به عزاداری پرداخت. هنوز تا 

اجرای مراسم ده دقیقه ای مانده و کم کم جمعیت می رسند و متولیان انتظامات 

محفل نیز افراد را برای نشســتن در جای مناسب که نظم و فاصله اجتماعی رعایت 

شود، هدایت می کنند. غرفه  ایستگاه های صلواتی هم در همان بدو ورود با چای و آب از 

مهمانان امام حسین)ع( پذیرایی می کند.

 QبازQفضایQدرQمردمQهمهQحضورQامکان
مراسم بعد از اقامه نماز جماعت و با خواندن صلوات خاصه امام رضا)ع( و سپس خواندن زیارت 

عاشورا شروع می شود. صدای روضه و مداحی به اوج خود می رسد و اشک  و مویه مردم با این نوا 

همراهی می کند. با دو دختر نوجوان که در کنارم نشسته اند هم کلام می شوم. نجمه جعفرزاده و 

زینب قادری در همین روضه ها با هم آشنا شده اند. با آنکه نجمه منزلشان در خیابان رودکی است 

و زینب خیابان کوهســنگی با هم قرار گذاشته اند، هر شب اینجا همدیگر را ببینند. جعفرزاده 

درباره انتخاب این مــکان برای عزاداری می گوید: «به طور اتفاقی با اینجا و مراســم عزاداری 

 آشنا شدم و چون فضا بزرگ و باز اســت خانواده ام ترجیح دادند امسال برای دهه اول محرم به

 اینجا بیایم. »

فاطمه خدابخشی 63سال دارد و همراه همسرش آمده  است. آن ها زیراندازی خارج از فضای 

مراسم پهن کرده اند و نشســته اند. خدابخشــی علت حضورش را این گونه برایمان توضیح 

می دهد: «از منزلمان که در خیابان همت است تا اینجا مسافت طولانی نیست. قبل از شروع 

محرم دیدم که دارند داربست می بندند و از شب اول محرم با همسرم به این مراسم می آییم. »

او معتقد است حضور در این مراسم علاوه بر اشک ریختن بر این مصیب بزرگ سبب می شود تا مردم 

در این مجالس با سبک زندگی امامان، موضوعات سیاسی روز و…آشنا و آگاه تر از قبل شوند.

غلامرضا بهمن زاده از دیگر شــهروندانی است که با سه دختر نوجوانش در این مراسم حضور 

یافته است، او ضمن ابراز رضایت از شیوه برگزاری مراسم بیان  می کند: «هر چند شیوع ویروس 

کرونا محدودیت هایی را برای مردم به وجود آورده است، ولی در هر حال آن ها به این مراسم از 

نظر روحی و معنوی نیاز دارند. »

 QکتابQفرهنگیQنذر
 مسئول برگزاری مراســم نیز می گوید: «این برنامه در دهه اول محرم با اقامه نماز مغرب و عشا 

شروع و منبر، روضه و سینه زنی تا ساعت23ادامه دارد. »

امین غفاری به برپایی ایســتگاه صلواتی، یادمان شهدا، نقاشــی کودک و... اشاره می کند و 

می افزاید: «یکی از غرفه ها به نام« نذر فرهنگی» است. شهروندان کتاب های دسته دوم خود 

را برای فروش می آورند و مبالغ فروش صرف هزینه های هیئت می شود. »

او با بیان اینکه حضور مردم نشانه ارادت آن ها به امام حسین )ع( است، می گوید: «ما در مراسم 

عزاداری پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنیم تا سلامت مردم به خطر نیفتد. » 

پایانه زکریا در دهه اول محرم 
میزبان جمعیت زیادی از مردم بود

استقبال مردم از 
عزاداری در فضای باز

نجمه موسو ی زاده| زمان زیادی از شروع مراسم شیرخوارگان حسینی)ع( نگذشته است اما تعداد 

زیاد کفش های جلو در نشــان از جمعیتی دارد که از ساعتی قبل به این محفل آمده اند. در میان 

چادرهای مشکی زنان بچه هایی با لباس های سفید، سبز و سربندهای یا فاطمه)س(، یا حسین)ع(، 

یا زهرا)س( و... دیده می شــوند، بیشــر این بچه ها حتی نمی توانند راه بروند. با وجودی که جای 

سوزن انداختن نیســت اما هنوز هم مادران با بچه هایی که به آغوش گرفته اند به مراسم اضافه 

می شوند. اینجا مسجد حضرت قمر بنی هاشم)ع( در محله بهارستان است که حدود شش سالی 

است یاد کوچک ترین سرباز شش ماهه واقعه کربلا را زنده نگه می دارد.

 Q6ماههQطفلQباQمادرانQهمدردی
در گوشه ای از مسجد نشسته همان طور که نوزادش را بغل کرده به پهنای صورت اشک می ریزد، 

حس و حال خوشــی دارد. با وجود صدای مداحی که از بلندگو به گوش می رسد نوزادش آرام 

خوابیده اســت. با او که هم کلام می شویم خودش را مریم قدسی معرفی می کند و می گوید: 

«خودم و همسرم ارادت خاصی به امام حســین)ع( داریم و هر ساله در مراسم های ایام محرم و 

صفر شرکت می کنیم امسال خداوند فرزند پسری به ما هدیه داد که به عشق حضرت نامش را 

حسین گذاشتیم. »او ادامه می دهد: «هر سال که از تلویزیون مراسم شیرخوارگان حسینی)ع( 

را می دیدم دلم می خواست زمانی که بچه دار شدم او را به این محفل بیاورم که خداوند توفیق 

داد. امســال حســین دو ماهه  ام را آورده ام و حس عجیبی دارم. تا قبل از اینکه حس مادری را 

تجربه کنم برای مظلومیت طفل شــش ماهه آقا گریه می کردم و ناراحت بودم اما الان با تمام 

گوشت و پوست این موضوع را درک می کنم. »

 Q)اطهار)عQائمهQراهQدهندهQادامه
با حدیثه باقرنژاد که در گوش کودکش لالایی می خواند هم صحبت می شویم. او که دومین سال 

است با دوقلو هایش در این مراسم شرکت می کند توضیح می دهد: «سال گذشته بچه هایم 

چند ماهه بودند و همراه مادرم به مراسم آمدیم با وجودی که نگهداشتن دو بچه سخت بود، اما 

حس خوشایندی که داشتم و نگاه حضرت سیدالشهدا)ع( به زندگی ام باعث شد تا دوباره به این 

محفل بیایم. »زهرا مظاهری که سربند «یا علی اصغر)ع(» بر پیشانی کودک سه ساله خود بسته 

است، می گوید: «دیدن این همه بچه کوچک، واقعا آدم را تحت تأثیر قرار می دهد امروز بچه ام را 

به این مجلس آوردم تا حسینی شود و امیدوارم تا آخر عمر ادامه دهنده راه ائمه اطهار)ع( باشد. »

 QکودکQوQ500مادرQحضور
امام جماعت مسجد حضرت قمربنی هاشم)ع( با بیان اینکه شش سالی است مراسم 

شیرخوارگان حسینی)ع( در این مکان برگزار می شود، توضیح می  دهد: «با توجه 

به اینکه هر ســاله تعداد شرکت کنندگان بیشتر می شود از همان اول محرم 

برای برگزاری مراسم برنامه ریزی می کنیم و با دعوت از یک سخنران و دو 

مداح تلاش می کنیم مراسم پربار و باشکوه برگزارشود. »

محمدحســین خانی ادامه می دهد: «امسال حدود 500مادر 

همراه فرزندانشان شرکت کردند که لباس و سربند در اختیار 

نیمی از آن ها گذاشته شد و مابقی نیز خودشان برای 

کودکانشان لباس تهیه کرده بودند، البته هر ساله 

تعدادی از این لباس ها را بعضی بانوان برای 

گرفــتن حاجت با خود می برنــد و بعد از 

مدتی بازمی گردانند. »

با حضور 500مادر و کودک
 همایش شیرخوارگان حسینی)ع( در محله بهارستان برگزار شد

هم نوایی با
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نجمــه موســوی زاده|تا دهه۷۰ خــبری از آبــادی و منطقه ۷ - محله بهارستان
آبادانی در این کوچه نبود. تا چشم کار می کرد زمین 
خاکی دیده می شد. اولین ســاکنان با خرید همین 
زمین های خاکی خانه ســاختند، خانه هایی که آب، 
برق و گاز نداشــت و برای تأمین ایــن امکانات اولیه 
باید آب را از چاه آبی که در تپــه  مجاور بود و برق 

را از سیم کشــی حاشــیه بولوار می آوردند و به جای 
گاز هم نفــت می خریدنــد. آن ها با نبــود تلفن کنار 
آمده بودند اما نداشــتن وســیله ای برای رفت و آمد  
مجبورشان می کرد تا شــهرک ابوذر پیاده بروند و از 
آنجا از سرویس حمل و نقل عمومی استفاده کنند. از 
ابتدای دهه8۰ بود که با سکونت و ساخت و سازهای 
بیشر مغازه ها شکل گرفتند و شــهرداری اقدام به 

سامان دهی معابر کرد.

آبادانی ٣٠ ساله

حســینیه  و  مســجد 
حضرت قمربنی هاشم)ع(
ایــن  در   ۱3۷3 ســال  از 
کوچه ساخته شده و محلی 
برای اقامــه نمــاز و برگزاری 

مراسم های مذهبی است.

بوستان بهارستان در ســال9۱ با مساحت حدود 
4هزار مرمربع ساخته شد این بوستان با وسایل 
بازی ای که برای کودکان دارد فضای خوبی را برای 
فرزندان ساکنان و کسبه به ارمغان آورده است.

شرکــت مخابرات خراســان 
رضوی مرکز تلفن بهارستان 
از سال9۲ در این کوچه قرار 

دارد.

با توجه به نیاز جمعیت ساکن 
در محلــه بهارســتان پــارک 
خطی نیــز از ســال94 در این 
کوچه ساخته شد که از بولوار 
صبا تــا بولــوار ســپاه امتداد 

دارد.


